



نموذج بيانات الأبحاث

(يعبأ هذا الجزء في حالة رسالة جامعية)

عنوان الوثيقة Document Title	ع	بحث دكتوراه
	E	to obtain a doctorate
الموضوع Subject	ع	فاعلية برنامج إرشادي لتنمية وعي الأمهات بالاحتياجات السكنية للطفل في مرحلة الطفولة المبكرة (دراسة ميدانية بمدينة جدة)
	E	Effectiveness of a counseling program for the development of Mothers Awareness concerning housing Requirements for Child at Early Childhood Stage (A field study at Jeddah City)
لغة الوثيقة:	عربي ✓	إنجليزي <input type="checkbox"/>

المستخلص

تهدف الدراسة إلى التعرف على فعالية البرنامج الإرشادي على مستوى وعي الأمهات بالاحتياجات السكنية للطفل في مرحلة الطفولة المبكرة، وتتمثل المشكلة في تحديد درجة وعي الأمهات باحتياجات أطفالهن السكنية في مرحلة الطفولة المبكرة، ومدى ملائمة الوحدات السكنية في مدينة جدة بوضعها الحالي لاحتياجات الأطفال السكنية، واعتمدت الدراسة المنهجين الوصفي التحليلي والتجريبي، وطبقت على عينة أساسية شملت (241) أم لديهن طفل أو أكثر بمرحلة الطفولة المبكرة ملتحقين بدور الحضانات الخاصة بمدينة جدة، وعينة تجريبية تشمل (30) أم طبق عليهن البرنامج الإرشادي (تطبيق بعدي). وتمثلت أهم النتائج في أن أعلى نسبة من الأمهات المبحوثات مستوى وعيهن باحتياجات أطفالهن السكنية قبل تطبيق البرنامج متوسط ومنخفض، وتوجد علاقة ارتباطية طردية بين وعيهن باحتياجات أطفالهن السكنية وبعض المتغيرات الاجتماعية والاقتصادية لأسرهن (عمر الأبوين، ومستواهما التعليمي، ومهنتهما، وعدد سنوات الزواج، ومتوسط الدخل الشهري للأسرة)، بينما توجد علاقة ارتباطية عكسية بين وعيهن باحتياجات أطفالهن السكنية وعدد أفراد الأسرة، ولا توجد علاقة ارتباطية بين حالتهم الاجتماعية ووعيهن باحتياجات أطفالهن السكنية. واتضح أن أكثر العوامل المؤثرة على وعي الأمهات (تعليمهن، عمرهن، عدد سنوات زواجهن، مهنتهن) على الترتيب. وتوجد فروق دالة إحصائية بين درجات التطبيق القبلي والبعدي في مستوى وعيهن بالاحتياجات السكنية لأطفالهن لصالح التطبيق البعدي، واتضح أن تأثير البرنامج الإرشادي كبير وذو فاعلية ممتازة لتوعيتهن. وقد أوصت الدراسة بضرورة توعية الأسرة بأهمية توفير حجرة خاصة للطفل بالمسكن واختيار الأثاث الملائم لمرحلة الطفل العمرية من حيث الحجم والشكل واللون، والبعد عن الخامات التي ثبت تأثيرها الضار على صحة الطفل والبيئة واستبدالها بخامات طبيعية.

المستخلص
Abstract

ع



Abstract

This study aims to identify the effectiveness of a counseling program at the level of mothers awareness by the housing needs of children in early childhood, and the problem is to measure the degree of mothers awareness by the needs of their children's at this stage, and the appropriateness of this housing units in Jeddah in its present state to the needs of children. The study follows the descriptive, analytical, experimental, and the applied approaches, the sample includes (241) with one or more children within the family in early childhood stage and in nurseries at Jeddah, 30 samples were taken and the counseling program were applied. The most important results showed that the highest percentage of mothers (sample of study) by their housing needs before implementing the program were between medium and low level of awareness, and there is a proportional correlation between mothers awareness by the housing needs of their children and some social, economic variables for their families (age of parents, education level, profession, years of marriage, and the average monthly income of the family), while there is a negative correlation between mothers awareness by the housing needs of their children, and the number of family members and there is no correlation between their situation and the social needs of their children. It was obviously clear that there are some factors affecting mothers awareness such as (education, age, years of their marriages, career), respectively. There are a significant difference between scores of pre and post application in the level of awareness by the housing needs of their children for the benefit of the post, and it clear that the impact of the applied counseling program was of great effectiveness and raise mothers awareness. Finally, the study recommended the need of raising awareness in the family providing the presence of a special room for the child and choosing the appropriate furniture at this age in terms of size, shape, color, and distance from the raw materials that proves an adverse effect on child health and the environment and its replacement by natural raw materials.

E



جامعة الملك عبد العزيز	ع	الناشر Publisher
King Abdul Aziz University	E	
د. زينب محمد عبد الصمد	ع	المشرف Supervisor
Dr. Zienab M. Abdel Samad	E	
رسالة ماجستير <input type="checkbox"/> رسالة دكتوراه <input checked="" type="checkbox"/>		نوع الرسالة Thesis Type
هجري: 1432 هـ	ع	سنة النشر Publisher Year
ميلادي: 2011 م	E	
257		عدد الصفحات No. of Pages
برنامج إرشادي - توعية الأمهات - احتياجات الطفل - الطفولة المبكرة - احتياجات سكنية		الكلمات المفتاحية Keywords
concerning -the development of Mothers -counseling program - housing Requirements for Child		

د. مها محمد حلبي	ع	المشرف المشارك Co-Supervisor
Dr. Maha El- Halabi	E	
أمل عبد الرزاق سلامه	ع	اسم الباحث ثلاثيا
AML ABD AL RAZAG SALAMAH	E	
<input checked="" type="checkbox"/> باحث <input type="checkbox"/> باحث رئيسي <input type="checkbox"/> باحث مشارك		نوع الباحث
<input type="checkbox"/> ماجستير <input checked="" type="checkbox"/> دكتوراه		المرتبة العلمية
sokrty@hotmail.com		البريد الإلكتروني
حي الأصالة بجوار مدينة الملك عبد الله الرياضية	ع	عنوانه
Behind sport king abdul allah city	E	
في حالة وجود أكثر من باحث الرجاء تعبئة الجزء التالي ...		
	ع	اسم الباحث ثلاثيا
	E	
<input type="checkbox"/> باحث <input type="checkbox"/> باحث رئيسي <input type="checkbox"/> باحث مشارك		نوع الباحث
<input type="checkbox"/> ماجستير <input type="checkbox"/> دكتوراه		المرتبة العلمية
		البريد الإلكتروني
	ع	عنوانه

Kingdom of Saudi Arabia

Ministry of Higher Education
KING ABDULAZIZ UNIVERSITY

Home Economic Dept.



الموقع الإلكتروني
WEB SITE

المملكة العربية السعودية
وزارة التعليم العالي
جامعة الملك عبد العزيز
الاقتصاد المنزلي

E

رقم النموذج: HOM.025.02.F005
الإصدار: الثاني
صفحة: 4 من 4

جدة 21551 ص.ب. 42807
P.O. Box 42807 Jeddah 21551

برقياً: جامعة الملك عبد العزيز
Cable: jameatabdulaziz

فاكس: (02)6952006
Fax: (02)6952006

6952960
☎6952960